
اشاره:
»در خبرها آماده بود که شرکت الیاف بافتینه پارس درسا- تولیدکننده انواع الیاف پلی استر- با 
حضور وزیر صمت به بهره برداری رسیده است. این شرکت که در زمینی به مساحت 2۰ هزار 
مترمربع و زیربنای ٧۰۰۰ مترمربع احداث شده به تولید انواع الیاف پلی استر )به ویژه کتان تایپ 
۱/۴ دنیر( می پردازد و ظرفیت تولید آن به ۴۰ تن در روز و بیش از ۱۴ هزار تن در سال می رسد.
برای بهره برداری از مجموعه کارخانه و خط تولید این شرکت ۴5۰ میلیارد ریال اعتبارات ریالی و 
2 میلیون یورو اعتبارات ارزی هزینه شده که تمامی این میزان اعتبارات از محل سرمایه گذاری های 
بخش خصوصی تأمین شده است. با بهره برداری از این مجموعه ٧5 نفر به صورت مستقیم و 
۱5۰ نفر به صورت غیرمستقیم مشغول فعالیت شده اند.« برای تکمیل اطلاعات و اطلاعات بیشتر 
در مورد فعالیت های این شرکت نوپا با رئیس هیئت مدیره آن گفت وگویی انجام دادیم که از 
نظرتان می گذرد. برخلاف تصورات اولیه، مهندس حسینی نه تنها با صنایع نساجی نا آشنا نیست؛ 

بلکه در شکل گیری اغلب کارخانه های تولید الیاف مصنوعی کشور نیز حضور فعال دارد.

 از سوابق و تجارب حرفه ای خود برای 
خوانندگان نساجی امروز بفرمایید...

متولد آذرماه سال 1348 در شهر دلیجان )از توابع 
استان مرکزی( هستم. سال 1367 تحصیلات خود 
را در رشته مهندسی شیمی)گرایش صنایع پالایش 
نفت و گاز( دانشگاه تهران آغاز کردم؛ این رشته را تا 
مقطع کارشناسی ارشد )گرایش مهندسی فرایند( ادامه 
دادم و همزمان مشغول فعالیت درصنایع شیمیایی و 

نفتی شدم. 
این فعالیت ها تا سال های 1379 و1380 که به عنوان 

گفت وگو با مهندس محمدعلی حسینی- رئیس هیئت مدیره شرکت الیاف بافتینه پارس درسا

معاونت تحقیقات و مهندسی یک سازمان بسیار بزرگ 
و خوش نام دولتی در بخش صنعت شیمیایی )با حدود 
سه هزار نیروی شاغل(مشغول به خدمت بودم، ادامه 
داشت و پس از آن همکاری با این سازمان  دولتی را 

به پایان رساندم و وارد عرصه خصوصی شدم.

چرا و به چه دلیل این همکاری قطع شد؟ 
فعالیت های  کلی  طور  به  داشت.  بسیاری  دلایل 
اقتصادی و توسعه صنعتی در بخش خصوصی  به 
مراتب روان تر و بهتر انجام می شود و زمینه برای 

سرمایه گذاری نیز بیشتر است. در آن سازمان بالغ 
بر 80 پروژه تحقیقاتی در اختیار داشتیم و موقعیت 
شغلی فوق العاده ای بود، اما اتفاقات اقتصادی، کاری 
و اجرایی خارج از سازمان، فرصت های بسیاری را 
هرچند سخت، فراهم می کرد و در نهایت موفق به 
راه اندازی مجموعه ای صنعتی تحت عنوان »سینا« 

شدیم که کاملًا زمینه شیمیایی داشت. 
طی سال های 1383 و 1384 دوستان و عزیزانی 
مانند آقای دکتر بهروز محمدی و خانواده ایشان به 
ما پیوستند و سینا توانست با خط مشی  مشخص، 
توانمندی های بالقوه و جسارت های  خاص خود به 

سمت توسعه صنعت حرکت کند.
در سال  1385 زمینه توسعه و گسترش صنعت الیاف 
مصنوعی در ایران بیش از هر زمان دیگری فراهم 
شد و همگان، به ویژه فعالان صنعتی در دلیجان به 
ارزش بالای سرمایه گذاری در این صنعت پی بردند؛ 
به نحوی که طی چند سال دلیجان را به قطب تولید 

الیاف کشور تبدیل کرد.

آیا تا پیش از شکل گیری سینا، شناخت و 
آشنایی با صنعت نساجی داشتید؟

تا پیش از سال 1385 شناخت خاصی از صنعت نساجی 
یا تولید الیاف نداشتم ، البته در سال های 1376 و 1377 
از کارخانه پلی اکریل اصفهان بازدید به عمل آورده بودم 
و جالب است بدانید پس از بازدید کاملًا فنی و تخصصی 
از این مجموعه، آرزو کردم ، کاش روزی در صنعت تولید 
الیاف مصنوعی به فعالیت بپردازم! همان طور که می دانید 
 )Dupoint(تکنولوژی پلی اکریل متعلق به دوپونت
پیشرفته ترین  و  بهترین  روزگاری  و  آمریکاست 

تکنولوژی های روز دنیا را در اختیار داشت.
با توجه به توسعه و گسترش فوق العاده تولید عایقهای 
رطوبتی در شهر دلیجان و نیاز مبرم واحدهای تولیدی 
آن به الیاف پلی استر ) گرید بی بافت( شرکت پلی اکریل 
به عنوان تأمین کننده اصلی پلی استر قادر به تامین نیاز 
بازار نبود  ، لذا بازرگانان ایرانی به واردات الیاف پلی استر 
از کشورهایی مانند کره جنوبی و ... روی آوردند که 
از نظر صنعتگران عایق رطوبتی، قیمت و تامین آن 
، شرایط بهتری را نسبت به محصولات پلی اکریل 

داشتند. 
در آن سال ها به دلیل وقوع حوادث طبیعی در کره 
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جنوبی، محدودیت هایی در واردات الیاف پلی استر ایجاد 
شد و محموله ها با تأخیر به دست واحدهای تولیدی 
می رسید؛ صنعتگران دلیجان که اغلب انسان های بسیار 
جسور و اهل کار و فن هستند؛ برای کسب اطلاع از 
دلیل تأخیر در تهیه مواد اولیه به کره جنوبی رفتند و 
الیاف  عرضه کننده  کارخانه های  برخی  از  بازدید  طی 
پلی استر به این نتیجه رسیدند تولید آن چندان پیچیده و 
خاص نیست پس چرا در ایران به تولید چنین محصولی 
نپردازیم تا از دردسرهای واردات و تأخیرهای چندماهه 
آسوده شویم!؟ به این ترتیب درخواست خرید خط تولید 
الیاف پلی استر از شرکت کره ای مطرح شد و هسته اولیه 
توسعه صنعت الیاف توسط صنعتگران دلیجانی شکل 
گرفت، هرچند مبانی و پایه خط تولید مذکور براساس 
پت بازیافتی بود که در آن زمان از نظر جمع آوری و 
فرایند تولید، چندان مورد توجه کسی قرار نداشت، لذا 
همان کارخانه تولید عایق های رطوبتی، هدایت عملیات 
برعهده گرفت  را  آنها  بازیافت  و  جمع آوری بطری ها 
اگرچه جمع آوری بطری ها بسیار دشوار بود و تخصص 
کاملی هم در بخش فرایند بازیافت نداشتند اما قیمت 
ارزان بطری ها مزیت فوق العاده ای بود که ارزشمند به 
نظر می رسید. علی رغم این مسأله و به مرور زمان خط 
تولید الیاف پلی استر یکی پس از دیگری در دلیجان 

نصب و راه اندازی شدند.
متعدد،  واحدهای  تأسیس  و  استقبال  این 
یادآورِ زمانی است که به دلایل مختلف همچون 
سود بالا، شهر کاشان مملو از کارخانه های 
کوچک و بزرگ فرش ماشینی شد که گاهی 
طرح، نقش و حتی رنگ فرش ها از همدیگر 
هم  پلی  استر  الیاف  مورد  در  می شد!!!  کپی 
این اتفاق مصداق دارد؟ اولین کارخانه ای که 
خط تولید الیاف پلی استر کره جنوبی را وارد 
الگوی سازنده و پیشرو در  کشور کرد یک 
این بخش از صنعت نساجی به شمار می آمد 
میان  نفس گیر  رقابت  یک  آغازگر  یا صرفاً 
کارخانه ها )و به اصطلاح چشم و هم چشمی!( 

صنعتگران بود؟
می توان گفت یک الگوی توسعه ای بود ولو غلط! چون 
ماهیت شناسی دقیقی در خرید خط تولید انجام نشده 
بود و صرفاً به این دلیل که فردی با این کار به موفقیت 
رسیده بود؛ بقیه نیز نسبت به خرید خط مشتاق شدند!  

همان سال ها، مجموعه »سینا الیاف« هم اقدام به خرید 
و نصب تجهیزات تولید الیاف پلی استر پرداخت و به یاد 
دارم سه مرتبه جزئیات پرفورم ها و پروپوزال های فنی 
شرکت کره ای را با دقت مطالعه کردم تا به درک درستی 
از تولید الیاف برسم. طبعاً برای من به عنوان یک مهندس 
فرایند و متخصص شیمی کار پیچیده ای نبود اما همین 
موضوع علاقه و انگیزه مرا نسبت به کسب اطلاعات 
جانبی افزایش داد. پس از شناخت نسبی، خط تولید را با 
تمام ریسک ها و جوانب کار نصب و راه اندازی کردیم ، 
هرچند پس از بهره برداری با استقبال بازار روبرو نشدیم!

چرا؟!دلیل عدم استقبال بازار چه بود؟!
دلایلی مانند عدم شناخت مشتریان و همچنین عدم 
تسلط کافی ما نسبت به کار کافی بود که در ابتدا موفق 
به جلب توجه و اعتماد مخاطبان نشویم ولی گذشت 
زمان تمام مسائل را حل کرد، به مرور با خصوصیات 
بازار، خواسته ها و  و ویژگی های محصول، مشتریان، 
نیازهای آنان آشنا شدیم، به تسلط قابل توجهی در تولید 
الیاف پلی استر دست یافتیم و پی بردیم بهره مندی از 
الیاف پلی استر محدود به تولید لایه های ایزوگام نمی شود 
و صنعت بسیار گسترده  ای است که بخش های مهمی 

مانند ریسندگی نساجی را دربرمی گیرد. 
نیاز صنعت نساجی و بویژه صنعت ریسندگی به الیاف 
ظریف و با قوام )تناسیتی بالا(از عهده خطوط تولیدی 
و  شناخت  با  که  آمد  نمی  بر  شده  نصب  ای  کره 
تسلطبیشتر نسبت به تولید الیاف پلی استر، ایده خرید، 
نصب و راه اندازی کارخانه مجهزی به ذهنمان خطور 

کرد که توان تولید انواع الیاف را داشته باشد.
 در گام اول با شرکت های معتبر اروپایی مانند بارمگ، 
نیومگ و ... مذاکراتی انجام دادیم و همین تعاملات، 
شناخت و حساسیت ما را نسبت به کار چندین برابر 
افزایش داد اما عدم توجیه  پذیری اقتصادی در خرید 
در  و  آوریم  روی  چین  به  باعث شد  اروپا  تولید  خط 
پلیمر،  مهندس  از  )اعم  تخصصی  گروه  یک  قالب 
شیمی، نساجی و ... ( طی سفرهای متعدد به این کشور 
و بازدید از دهها کارخانه تولید الیاف تصمیم گرفتیم به 
تولید الیاف کتان تایپ های تناسیتی از 0/8 تا1/4 دنیر 
مورد مصرف واحدهای ریسندگی بپردازیم و هم  قادر 
به تولیدالیاف سالید 2تا 3 دنیر ،  بی بافت 6 و7 دنیر و 
هالو 7 یا 15 دنیر باشیم. از سوی دیگر ظرفیت شناسی 

انتخاب  و  ارزیابی  و کیفیت شناسی کار در شناخت، 
طرف خارجی به ما کمک کرد و توانستیم با یکی از 
بهترین شرکت های چینی در زمینه تولید الیاف پلی استر 
آشنا شده و همکاری کنیم. سال های 1389 تا 1388 
خرید خط تولید الیاف پلی استر از چین و نصب آن در 
شرکت الیاف ساینا در بهترین و سریع ترین زمان ممکن 
انجام شد البته با رکودهای اقتصادی هم برخورد کردیم 
تا جایی که استمرار کار، ریسک بسیار زیادی می طلبید اما 
سرمایه گذاری و توانمندی  بالای مدیران )به خصوص 
بهروز محمدی(، در شناخت فرصت های  آقای دکتر 
مناسب در عبور از بحران های اقتصادی نقش موثری 
داشت. خوشبختانه الیاف کتان تایپ های تناسیتی ساینا 
با استقبال چشمگیر بازار و واحدهای ریسندگی روبرو شد 

و به عنوان پروژه موفقی از آن یاد می شود.

آیا توانست جایگزین الیاف وارداتی شود؟
به هر حال ورود به بازار، سخت است اما پس از جلب 
اعتماد بازار داخلی، در سال های 1390 تا 1392 حجم 
قابل توجهی الیاف پلی استر به کشوری مانند ترکیه صادر 
شد تا جایی که شرکت بزرگی مانند ساسا )  تحت حمایت 
مستقیم و همه جانبه دولت و رئیس جمهور این کشور( 
 از انحصار بازار الیاف توسط تولیدکنندگان ایرانی احساس 
خطر کرد و دولتمردان ترکیه ، سیاست آنتی دامپینگ را 
در مورد الیاف وارداتی از ایران اتخاذ کردند؛ همان زمان 
در کشور شاهد کاهش نوسانات شدید نرخ ارز و کاهش 

تدریجی مزیت های رقابتی و صادراتی بودیم. 
پس از اتمام پروژه ساینا، افراد دیگری در دلیجان وارد 
عرصه الیاف پلی استر شدند و پس از طراحی اولیه، نحوه 
قرارگیری ماشین آلات و تأسیسات در سال 1391 شرکت 
ساویس ) آقای نجفی( با بهینه ترین حالت ممکن فنی 
و سرمایه گذاری مورد بهره برداری قرار گرفت. ساویس 
از نظر اجرایی پروژه بسیار موفقی بود اما درست زمانی 
به بهره برداری رسید که به دلیل نوسان نرخ ارز، آنتی 
دامپینگ ترکیه و ... الیاف صادراتی به ایران مرجوع شدند 

و بازار به شدت تحت تأثیر قرار گرفت.
آن زمان واحدهای بزرگ ریسندگی زیربار استفاده از الیاف 
تولید داخلی نمی رفتند و مواد اولیه مورد نیاز خود را از شرکت 
های بزرگ مانند هاویس)Huvis( برطرف می کردند اما 
فرصت  این  واردات،  محدودیت های  و  تحریم ها  شاید 
ارزشمند را برای تولیدکنندگان داخلی به وجود آورد تا جایی 
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که امروز به جرأت می توان گفت هاویس در بازار الیاف 
ایران جایگاه و خریداری ندارد زیرا تولیدکنندگان داخلی از 
نظر کمّی و کیفی کاملًا بر بازار الیاف مسلط هستند؛ البته 

حمایت های دولت نیز اثرگذار بود.

دقیقاً چه حمایت هایی؟!
خب اوایل که حمایت چندانی از تولیدکنندگان الیاف 
پلی استر صورت نمی گرفت زیرا اعتقاد و باور به کیفیت 
محصول ایرانی وجود نداشت اما امروز به لطف خداوند 
و تلاش تمام صنعتگران، واردات الیاف پلی استر ممنوع 
انجام  موردی  صورت  به  واردات  گاهی  البته  است؛ 

می شود که آسیب زننده ولی قابل تحمل می باشد. 
مانند  نساجی  معتبری  و  موفق  ادامه شرکت های  در 
یزد  گستر  الیاف  قاسمی(،  و  ابراهیمی  ) آقایان  آسیا 
)آقای شمیرانی(،  شیوا )آقای جلالی( پا به عرصه وجود 
گذاشتند و با قدرت به تولید می پردازند، البته شرکت 
خوب و با اخلاقی مانند ابریشم ماهان را نباید فراموش 

کرد که از قبل در این عرصه حضور داشتند.
الیاف  تولید  زمینه  ایران در  اعلام می کنم  افتخار  با   
و  است  رقابت پذیر  و  مستقل  موفق،  بسیار  پلی استر 
متخصصین توانمند و متعهدی در این بخش به فعالیت 

می پردازند.

از نظر سازمانی، در قالب شرکت مشاور ه ای 
با شرکت های تولید الیاف همکاری داشتید 
یا ارائه مشاوره به صورت فردی و خارج از 

چارچوب شرکت و سازمان بود؟
از آنجایی که عضو ساینا بودم و در سال های 1387 و 
1388 از این مجموعه جدا شدم اما همچنان ارتباطات 

خود را با دوستان حفظ کرده بودم؛ می توان گفت با اتکا 
به تجربیات، دانش و علائق شخصی بصورت کاملا 
دوستانه، عزیزان را در این مسیر همراهی می کردم  و 
مشاوره کاملًا به شکل شخصی و دوستانه در حوزه تهیه 
طرح سرمایه گذاری، ایجاد و اجرای فنی و پیاده سازی 
انجام می شد و اغلب کارخانه ها در بدو ورود به بازار، 
نیازمند همراهی و مشاوره بودند اما پس از بهره برداری و 

آغاز تولید، راه خود را ادامه و توسعه می دادند.

برای  زمینه  شخصی،  های  مشاوره  این 
کسب اطلاعات و اسرار سازمانی شرکت های 
همکار )و شاید رقیب( را به وجود نمی آورد؟ 
برای مثال شرکت ساینا اعتراضی در قبال 
زمینه  نداشت؟آیا  به ساویس  مشاوره شما 
مشاوره ها یکسان بود یا بین کارخانه ها تفاوت 

قائل بودید؟
وجود  محدودیت هایی  دقیقاً  زیرا  است  جالبی  سوال 
داشت! به هر حال هر صنعتگر و فعال اقتصادی حافظ 
منافع سرمایه گذاری های خود است و باتوجه به قرارداد و 
ظرفیت های بالقوه کشور، تمایلی به وجود رقیب نداشتند 
اما طبق فلسفه فکری و اعتقادی ام که سهم و روزی 
هر بنده ای از بندگان خدا در جای خود محفوظ است؛ 
باعث شد در رشد واحدهای تولیدی مختلف به عنوان 
مشاور همراه باشم اما شرط امانتداری را رعایت کرده ام 
و هرگز مدل سرمایه گذاری، نحوه بازاریابی و مسائل 
فنی کارخانه ها را در اختیار رقیبان قرار ندادم. نکته بعد 
این که به دلیل ارتباط دوستانه و صمیمانه با عزیزانی که 
نامشان در این مصاحبه ذکر شد، بطور طبیعی اعتماد 

همه جانبه ای شکل گرفته که تا امروز ادامه دارد.

 بخش عمده ای از عمر حرفه ای من در مشاوره سپری شده 
اما حتی یک ریال بابت مشاوره از کسی پول نگرفته ام زیرا 
به فعالیت های اقتصادی در حوزه صنایع شیمیایی می پردازم 
و بدون اغراق یکی از نفرات شاخص در صنعت کلرو آلکالی 
کشور شناخته می شوم که پروژه ای فراوانی انجام داده ام. 
مشاوره یکی از علایق شخصی بنده است و تعصب به نسبت 
به زادگاه و همشهریانم این علاقه را دوچندان می کند! برای 
مثال آقای دکتر بهروز محمدی از دوستان دوران مدرسه 
من هستند؛ چرا نباید به ایشان کمک کنم!؟ زمانی که از 
مجموعه ایشان )به هر دلیلی( خارج شدم باز هم ارتباط خود 
را حفظ کردم ، کما این که پروژه تولید الیاف شیشه در قالب 
»شرکت الیاف شیشه سینا« اجرا و پیاده  سازی شد و پس از 
آن پروژه تیشو شکل گرفت که بابت همراهی و مشاوره با 
این دوستان بسیار خرسندم. پس از راه اندازی الیاف ساینا، در 
خلال همایش ها، بازدیدها و سخنرانی ها مجتمع پتروشیمی 
با  ؛   TG معرفی محصول و  بازاریابی  تندگویان جهت 
دوستی بسیار خوب و جوان پرانرژی به نام »آقای دکتر 
شاهین کاظمی« آشنا و از توانمندی ها و اطلاعات به روز 

ایشان در روند کار بهره  مند شدم. 

تولید  صنعت  وضعیت  مورد  در  شما  دیدگاه 
الیاف نساجی در کشور چیست؟ این بخش با 
راهکارهایی  آیا  و  روبروست  چالش هایی  چه 

برای رفع آن پیشنهاد می کنید؟
با توجه به اینکه تامین مواد اولیه داخلی بالا دستی صنعت 
و  بوده  پتروشیمی  از طریق  فقط  نساجی  کشور  الیاف 
پتروشیمی نیز قادر به تامین کامل نیازمواد اولیه  این صنعت 
نمی باشد ، اکثر تولیدکنندگان الیاف و فیلامنت با کمبود شدید 
مواد اولیه مواجه هستند که در شرایط تحریم، تأمین آن از 
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خارج  سخت و زمان بر است و به صلاح تولید کنندگان 
داخلی نبوده ومقرون به صرفه نمی  باشد لذا تولید و تامین 
پایدار این دست از مواد اولیه ، نیاز به توسعه بیشتر در صنعت 
پتروشیمی و ایجاد ساز و کار های مناسب تر جهت توزیع و 

عرضه عادلانه آن دارد.
از طرفی همانگونه که این صنعت بسیار اشتغال زاست 
، نیاز به حمایت و پشتیبانی بیشتری از جانب دولتمردان 
نظر  به  دارد.  صادراتی  و  تجاری  امور  تسهیل  برای 
اینجانب توجه به توسعه محصول و توسعه فناوری از 
اولویت های اساسی شرکت های فعال در این صنعت 

است تا از روند پیشرفت روز افزون جهانی عقب نمانند.
یکی از ابزارهای رشد و توسعه در این صنعت، تشکیل و 
راه اندازی انجمن های تخصصی تر ، صنفی می باشد که 
ضرورت دارد تولید کنندگان الیاف هرچه زودتر به این 

مهم دست یابند.

 تحریم های بین المللی بر روند فعالیت های 
شما چه تأثیراتی دارد؟

تهدید  نوعی  خود  خودی  به  بین المللی  تحریم های 
محسوب می شود  اما با تلاش صاحبان صنایع الیاف 
نساجی کشور می تواند به فرصت تبدیل شود زیرا با وجود 
تحریم ، از واردات بی رویه الیاف و محصولات نساجی به 
کشور جلوگیری به عمل می آید و این موضوع موجب 
رونق تولید داخلی و توسعه صنعت و بازار نساجی کشور 
می شود. این امر زمانی تحقق می یابد که مجموعه بالا 
دستی و دولتی با ایجاد ساز وکار ها و سیاستگذاری های 
هماهنگ نسبت به توسعه پتروشیمی و تامین بیشتر مواد 

اولیه با همکاری بخش خصوصی  اقدام نماید. 

و اما داستان شکل گیری الیاف بافتینه درسا...
ورود این مجموعه به معنای تنگ کردن عرصه برای 
سایر همکاران نیست همان طور که دلیلی بر زیر پا له 
شدن توسط دیگران نیست. شاید دیرتر از سایرین وارد 
میدان تولید شده ایم اما اطمینان داشته باشید با قدرت و 
توان بالا به کار ادامه می دهیم زیرا با حضور و همراهی 
مدیرعامل باتجربه مجموعه) آقای مهندس هاشم بیکی( 
بودند و تحصیلات  که دانش  آموخته مهندسی برق 
تکمیلی خود را درمقطع کارشناسی ارشد در رشته نساجی 
اردامه دادند،بنابر این اندوخته ارزشمندی از تمام تجربیات 

سال های گذشته را در اختیار داشتیم . 

خوشبختانه اعتبار مالی و فنی خوبی درخارج از کشور 
داشتیم و بنابر این خط تولیدِ الیاف بافتینه درسا با یک 

تماس تلفنی خریداری شد. 
علاوه بر پتانسیل سرمایه گذاری و تجربیات در صنعت 
الیاف، به نوآوری، کارآفرینی، توسعه گری همراه با فکرو 
ایده متفاوت و متمایز، اعتقاد راسخی دارم و منافع ملی را 

بر منافع شخصی ارجخ میدانم.
 همکاران ما تصمیم داشتند یکی از کارخانه های موجود 
و فعال تولید الیاف را خریداری نمایند ولی پس از مشورت 
به اینجا رسیدیم که  چرا به دنبال خرید یک  خط قدیمی 
و کم پتانسیل باشیم؟ ، بهتر است کار جدیدومتفاوتی 

انجام دهیم. 
همین موضوع جرقه اولیه برای تأسیس بافتینه درسا بود. 
اوایل تابستان سال1398 زیر درختان زردآلوی باغ پدری 
به همراه یک دوست چینی که درکشور امارات خط تولید 
الیاف دارند، میهمان ما بود و همان جا تصمیم گرفتیم 

خطی را خارج از کشور تهیه و راه اندازی نمائیم. 
بعد از تهیه گزارش های فنی و مطالعات اولیه در نهایت 
کار به سمتی رفت که آذر 1398 زمین را  تحویل گرفتیم 
به  ماشین آلات  شد،  شروع  کارخانه  ساز  و  ساخت  و 
گمرک رسید و با کمک رئیس سازمان صنعت و معدن 
استان مرکزی و استاندار بخشی از مشکلات ترخیص 
ماشین آلات برطرف شدند. پس از نصب و راه اندازی 
دستگاه ها، تولید شروع شد اما کار به اینجا ختم نشد! 
اسفند1398 و شیوع کرونا، بحران ها و محدودیت های 
فراوانی به وجود آورد؛ وحشت عمومی در فضای کارگری 
در تداوم معاش به وجود آمد، مراودات بین المللی به شدت 
کاهش پیدا کرد و برای من که سابقه حدود 25-26 ساله 
همکاری با چین داشتم و حداقل ماهی یک بار به این 
کشور می رفتم؛ تعامل بسیار سخت شد و مجبور بودم 

بسیاری از امور را با ایمیل و چت و ... انجام دهیم. 
اواخر سال 1398 و اوایل سال 1399 نیز اقتصاد ایران 
با  کشور  صنایع  و  کرد  تجربه  را  سرسام آوری  تورم 
مشکلات جدی در تأمین منابع مالی روبرو شدند. برای 
مثال بودجه 20 میلیارد تومانی بابت زمین و تجهیزات و 
تأسیسات کارخانه پیش بینی کرده بودیم ولی در نهایت 
با توجه به نرخ بالای تورم این رقم به 45 میلیارد تومان 

رسید! 
در  خارجی،  ماشین آلات  تهیه  برای  است  گفتنی 
از  به هیچ عنوان   ،  ، این طرح  ارزی  سرمایه گذاری 

ارز دولتی استفاده نکردیم و از مجموع دو میلیون یورو 
سرمایه گذاری ارزی، حدود یک میلیون یورو از محل 
صادرات یک کارخانه تولید عایق رطوبتی و مابقی از 
اعتبار شخصی بنده در خارج کشور تأمین گردید؛ در 
حالی که به راحتی می توانستیم سرمایه خود را در بورس، 
بازار ارز، تجارت، ارزهای دیجیتالی، مسکن، مواد اولیه 
و ... چند برابر کنیم،  اما از منافع تمام این موارد چشم 
پوشی کردیم و با تمام وجود کار را ادامه دادیم و پذیرفته 
بودیم که ساختن و تولیدبسیار ارزشمند است،  گرچه فراز 

و نشیب های بسیاری دارد. 
تعداد واحدهای نیمه کاره در شهرک های صنعتی اندک 
نیست گویا مدیرانشان تازه فهمیدند وارد چه عرصه ای 
شده اند! در حالی که معتقدم حوزه سرمایه گذاری دارای 
سه گام است. گام اول وقتی کار را با ذوق، اشتیاق و 
آماده ترین  را  فوق العاده شروع می کنید و خود  انگیزه 

انسان روی زمین می دانید.
در گام دوم با مشاهده مسیر طولانی و تقبل هزینه های 
سنگین، دچار ترس و وحشت می شوید و بخش عمده ای 
از اشتیاق اولیه شما از بین می رود؛ در این مرحله 70 
درصد افراد سرجای خود می مانند و دیگر ادامه نمی دهند.

در گام سوم افراد ریسک پذیرتر و مقاوم تر باقی می مانند با 
انبوهی از پیش بینی های زمانی و مالی که درست از آب 
در نیامده!!!  متأسفانه در مملکت ما شرایط چنین است 
و زمانی که دو سوم مسیر را می پیمایید، می بینید نه راه 
پس دارید نه راه پیش! تمام سرمایه خود را هزینه کرده اید 
و بازگشت هم امکان پذیر نیست؛ قطعاً تداوم راه کار بسیار 
سختی است و نیازمند عزم، تفکر، تدبیر و استقامت... در 
دو سوم کار خود هر روز با همکاران بخش اجرایی جلسه 
برگزار می کردیم و جزئیات کار را به دقت مورد بررسی 
قرار می دادیم زیرا معتقد بودیم در محدودیت های زیاد با 
مدیریت مالی و هزینه و به کمک هوش و خلاقیت وبا 
تمرکز بر برنامه ریزی دقیق و اجرایی گام به گام پروژه 

خیلی موثر واقع می شود .
در آغاز فاز بهره برداری با دو مسأله بزرگ مواجه می شوید، 
نخست تبدیل تیم اجرا به تیم بهره بردار است اما این 
تحول اغلب با مقاومت شدید گروهی همراه است که تا 
دیروز به اصطلاح دست به آچار بودند و امروز باید لباس 
تولید برتن کنند. طبعاً انجام این تغییر و تحول درون 
سازمانی سخت است، دوم این که پیش از بهره برداری 
باید ساختار بازار و بستر مناسب تجارت، خرید مواد اولیه، 
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مالی، حسابداری و ... را از قبل مهیا کرده باشید و به هیچ  
عنوان با تفکرات قبلی نمی توان وارد فاز بهره برداری شد. 
در این مرحله با چالش تأمین منابع جدید مالی برای خرید 
مواد اولیه دست و پنجه نرم خواهید کرد. آیا اعتبارات 

لازم را ایجاد کرده اید؟
به عنوان  مالی،  و  بانکی  با موسسات  هنگام مذاکره 
مجموعه »صفر کیلومتر« محسوب می شوید و می پرسند 
به اتکای کدام اعتبار به شما منابع اختصاص دهند؟! در 
این مرحله باید از تمام پتانسیل ها و ظرفیت های فکری 
برای ارائه مدل های مالی مناسب استفاده کنید. به عنوان 
مدیر یک مجموعه باید بدانید ساخت کارخانه یک کار 
فنی و حتی بازاری نیست بلکه مجموعه ای متشکل 
از تمام فعالیت ها، مهارت ها و تجارب است که هدایت 

ومسئولیت تک تک اجزاء برعهده شماخواهد بود. 
در ادامه مسیر، مانع دیگری پدیدار می شود؛ مقاومت 
ناشی از قوانین و دستورالعمل های دولتی، به عنوان مثال 
صدور پروانه بهره برداری و سهمیه  حداقلی مواد اولیه 
در بورس کالا ،  ورود به بازار با محصولِ تست نشده 
جبهه گیری بازار را به دنبال دارد و بقا نیازمند توان و 
قدرت فوق العاده است. به لطف خداوند گام سوم را برای 
ورود به مرحله بهره برداری با موفقیت برداشتیم و پیش از 
راه اندازی کارخانه، مقدمات اخذ پروانه بهره برداری، تهیه 
مواد اولیه از بورس، تأمین منابع اعتباری و ... را از اسفند 
سال 1399 پیش فراهم کردیم تا با افتتاح رسمی کارخانه 
در شهریور و مهر سال1400، کار نیمه تمامی باقی نمانده 

باشد.
بدون اغراق عرض می کنم کلیه مراحل اجرایی پروژه  و 
شکل گیری خط تولید کارخانه از قبیل طراحی فرآیندی ، 
پیاده سازی آن ، زیرساخت های فنی و تأسیساتی، اجزاء، 

نقشه ها و ... همه و همه به همت والای مهندسین و 
کارکنان فنی شرکت و همراهی دوستان خوبِ تامین 
کننده داخلی کشور با هدف تولید الیاف سالیدو با خرید 
و نصب دستگاه آنیلر، انجام گرفت که قابل تقدیر است.  
نصب و راه اندازی خط تولید شرکت )علی رغم محدودیت 

های قراردادی (مدت 18 ماه به طول انجامید.
اوایل مرداد امسال نیز پس از نصب و راه اندازی دستگاه ها و 
اتمام تست های فنی، مواد اولیه برای تولید آزمایشی الیاف 
1/4 دنیر وارد خط تولید شد که دو ماه طول کشید زیرا 
هر بخش از کار، نیازمند تنظیمات و کنترل های جدید بود. 
طبق تجارب قبلی برای رسیدن تدریجی به گرید Bدر تولید 
آزمایشی، نیاز به تولید 300 تن الیاف سالید است  اما با 
تلاش و خلاقیت ، فقط با تولید 50 تن الیاف موفق به 
حصول کیفیت بالا شدیم وبه گریدA  رسیدیم که بازتاب 

بسیار مثبت واحدهای ریسندگی را به همراه داشت. 
از اول مهرماه به تولید انبوه روی آوردیم و طبیعتاَ تعداد 
شاغلین مجموعه افزایش پیدا کرد و به ظرفیت قابل 
قبولی رسیدیم وبصورت غیر منتظره و هیچگونه برنامه 
ریزی قبلی، با اعلام اداره کل صمت استان ، با حضور 

وزیر محترم صمت مورد افتتاح رسمی قرار گرفت.
 به مدد الهی، از نظر ظرفیت، کیفیت و نحوه ورود به بازار 
با مشکل و مانع لاینحل روبرو نشدیم و در حال حاضر 
آماده حضور در نمایشگاه نساجی شده ایم ،  که درسال 
جاری و در آینده نزدیک در اصفهان و سپس درتهران 

برگزار میشود، 
به اعتقاد من تولید، مادر تمام کسب و کارهاست ، چرا 
که در تولید با همه ابعاد تجاری، فنی، مالی، منابع انسانی 
و ... روبرو هستید وبه نحو گسترده ای مشارکتِ درون و 
برون سازمانی شکل میگیرد  به همین دلیل برکت آن 

توسط خداوند متعال تضمین نموده است .
اگر ارکان تولید را  با تسلط بر علم روز و تجارب ارزشمند 
قبلی در کنار همدیگر قرار  دهید و حرکت کنید؛ آنگاه 
شاهد برکات خداوند به کسب و کارتان خواهید بود، 
خداوند فضل خود و برکت را شامل حال کسانی می کند 

که در مسیر درست حرکت کنند.
بالغ بر 12 دانشجوی دوره دکترا یا  در تیم کاری ما 
کارشناس ارشد از دانشگاه های طراز اول کشور مانند 
،صنعتی  امیرکبیر  تهران،  شریف،  صنعتی  دانشگاه 
اصفهان و ... حضور دارند که سابقه  ای در بخش تولید 
ندارند اما از دانش و توان علمی بالایی بهره مند هستند. 
بارها اتفاق افتاد که در روند کار با مشکلات فنی روبرو 
می شدیم اما موضوع را به همین تیم جوان می سپردیم، 
آنان پس از تحقیق و مطالعه در یک بازه زمانی کوتاه، 
موارد را در قالب گزارش ارائه نموده و تیم اجرایی با 
تجربه اندوخته خود و با بهره گیری از نکات گزارشها، 

به حل مشکلات فائق آمدند. 

نکته نهایی...
پروژه بعدی ما تولید میکرو فایبر است که در دنیا توسعه 
چشمگیری پیدا کرده و فعلًا پارچه های آن وارد ایران 
می شود اگرچه قابلیت ریسندگی و بافندگی میکرو فایبر 
با تجهیزات فعلی کارخانه ها مهیاست و انشاءالله شاهد 
تولید الیاف آن هم باشیم.  استراتژی ما در شرکت، توسعه 
سرمایه گذاری درتولید و رشدوتوسعه است نه سودآوریِ 
که  باشد  سود  کسب  فقط  هدف گذاری  اگر  محض. 
راه های  به مراتب آسان تر و کم دردسرتر مانند  ، دلالی و 
... وجود دارد! استراتژی اصلی ما توسعه محصول و رشد 

درآمد مبتنی بر فناوری های نوین بوده وهست.
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